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Voorwoord

Ieder jaar legt de Reken-

kamer Metropool Amster-

dam verantwoording af. 

Op onze website  

www.rekenkamer. 

amsterdam.nl kunt u 

kennis nemen van ons 

jaarverslag. In het jaarver-

slag zijn de onderzoeken 

kort beschreven die we 

voor de gemeente Amster-

dam, de centrale stad en 

de stadsdelen, en voor 

de gemeente Zaanstad 

hebben uitgevoerd. In het 

jaarverslag is ook onze 

jaarrekening opgenomen.

Naast deze formele 

jaarstukken is er nu ook 

een publieksjaarverslag. 

Met dit bondige verslag 

willen we alle raadsleden, 

maar ook belangstellende 

burgers informeren over 

ons werk. In dit publieks-

jaarverslag 2011 zijn korte 

impressies te vinden van 

het onderzoek dat wij 

het afgelopen jaar voor 

Amsterdam en Zaanstad 

hebben gedaan.

Jan de Ridder

Directeur Rekenkamer 

Metropool Amsterdam

Amsterdam, maart 2012
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Rekenkamer Metropool Amsterdam

De taak van een rekenkamer is vastgelegd in de 

wet. Een rekenkamer moet onderzoek doen naar 

rechtmatigheid, doeltreffendheid en doelmatig-

heid van het lokaal bestuur. De Rekenkamer 

Metropool Amsterdam doet dat in Amsterdam  

en Zaanstad. In de beleidsvisie 2011-2016 zijn  

nadere accenten gelegd en verschillende aan-

dachtspunten geformuleerd. Zo zal in deze 

periode 

  het toegankelijk maken van onderzoeksresul-

taten hoog op de agenda staan,

 worden geprobeerd om door korte projecten 

beter in te spelen op de actualiteit en

 een rode draad in projecten worden aangebracht 

aan de hand van thema’s.

Toegankelijke onderzoeksresultaten 

Elk onderzoek wordt sinds dit jaar afgesloten met 

een apart bestuurlijk rapport naast het onder-

zoeksrapport. Een bestuurlijk rapport is dun en 

bevat een samenvatting van de bevindingen en 

een analyse met aanbevelingen. Behalve leesbare 

rapporten produceren, willen we ook de com-

municatie over het onderzoek goed laten ver-

lopen. Daarom is het afgelopen jaar meer aandacht 

besteed aan het contact met raadscommissies over 

opzet en resultaten van onderzoek. In Zaanstad 

loopt dat, mede door de inzet van de auditcom-

missie, goed. Bij sommige stadsdelen in Amster-

dam gaat het ook prima, maar er kan bij andere 

stadsdelen en de centrale stad op sommige punten 

nog wel wat verbeterd worden.

  

Korte projecten

In 2011 zijn er veel korte verkenningen uitge-

voerd. Met verkenningen wordt een beleidsterrein 

verkend voordat aan een groot onderzoek wordt 

begonnen. De resultaten van sommige verken-

ningen zijn gerapporteerd zoals de verkenningen 

Omvang personeelsbestand en Geheimhouding  

(pas gepubliceerd begin 2012 als rekenkamer-

brief). De verkenning Coalitieakkoord 1012 is 

direct uitgebreid tot een klein onderzoek en 

andere verkenningen zijn alleen intern gebruikt 

ter voorbereiding van later onderzoek. Verderop in 

dit verslag is meer informatie over enkele verken-

ningen te vinden.

Thema’s

De overheid stelt zich regelmatig doelen die niet 

eenvoudig om te zetten zijn in concrete acties.  

Een voorbeeld. Het is belangrijk, vinden de deel-

raden in Amsterdam, om buurtgericht te werken. 

Maar wat moet er dan gaan gebeuren? En wat  

betekent het eigenlijk? Soms lijkt het beter om 

daar maar niet te lang over te praten en gewoon 

aan de gang te gaan. Toch moet een raad kunnen  

vaststellen of deze vage doelen dichterbij zijn 

gekomen en of de activiteiten het geld waard zijn 

geweest. Hoe moet dat? Dit probleem van grip op 

vage doelen speelt in meer onderzoeken.  

Door in elk onderzoek waar dat naar voren komt 

extra aandacht te besteden aan dit probleem, groeit 

onze kennis. Als de tijd rijp is zullen we die kennis 

bundelen in een aparte thematische publicatie.
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Wat is er gedaan  

voor Amsterdam  

(centrale stad)?

Slecht zicht op leningen  

en garanties  

Het beheer van de door Amster-

dam verstrekte leningen (€1 mil-

jard) en garanties (€11 miljard) 

bleek niet goed op orde.

Basisregistraties Adressen  

en Gebouwen

De invoering van een verplichte 

registratie waarmee de gemeente 

efficiënter en klantvriendelijker 

kan worden, lag niet op koers.

Luchtkwaliteit in Amsterdam

De luchtkwaliteit is onderzocht 

samen met de rekenkamers van 

de andere drie grote steden.

Coalitieproject 1012

Een verkenning liep uit op een 

klein onderzoek naar de kwali-

teit van de kaderstelling bij een 

project in het wallengebied.

Sociale werkvoorziening in 

Amsterdam

De SW functioneert redelijk, 

maar met oog op de komende 

veranderingen, is transparantie 

in kostenopbouw en snelheid in 

besluitvorming nodig.

Ontwikkeling personeels-

omvang

De verkenning laat zien dat het 

aantal ambtenaren na invoering 

stadsdelen fors is gedaald, daarna 

weer is gaan stijgen en nu weer 

op het oude niveau zit. 

De rapporten zijn te vinden op  

www.rekenkamer.amsterdam.nl 

Centrale stad Amsterdam

Er is gewerkt aan twaalf onderzoeksprojecten. De helft daarvan wordt begin 2012 afgerond. 

Twee projecten hebben veel stof doen opwaaien. Een groot onderzoek naar de luchtkwaliteit 

en een klein onderzoek naar het coalitieproject 1012. 

Luchtkwaliteit in Amsterdam

Goede luchtkwaliteit is belangrijk voor de 

burgers. Europa heeft daarom strenge regels 

gemaakt. Als de lucht in 2015 niet schoon  

genoeg is, mag er van Europa niet meer  

gebouwd worden. Wij zagen twee grote 

problemen bij de aanpak in Amsterdam. In de 

eerste plaats was niet goed afgewogen wat de 

beste maatregelen waren. Vervolgens schoot de 

aanpak ook te kort om de lucht schoon genoeg 

te krijgen. 

Parallel met het onderzoek heeft het college  

van B en W een herijking van het beleid door-

gevoerd, waarin wel een zorgvuldige afweging 

is gemaakt van de mogelijk maatregelen.  

Toch was de aanpak nog steeds niet afdoende.  

 In 2015 zullen er in de stad nog steeds straten 

met te vieze lucht zijn. 

De laatste knelpunten kunnen door gemeentes 

alleen maar worden opgelost met draconische 

maatregelen. De Rekenkamer Amsterdam heeft 

daarom samen met de rekenkamers van Den 

Haag, Rotterdam en Utrecht een brief gestuurd 

aan de Tweede Kamer, waarin wordt aange-

drongen op extra landelijke maatregelen om de 

lucht op tijd schoon te krijgen.

In het rapport aan de gemeenteraad wordt 

geadviseerd om zelf regelmatig effecten van 

maatregelen in beeld te brengen en niet – zoals 

nu gebeurt – de berekeningen van het rijk af te 

wachten. Daarnaast vindt de rekenkamer het 

verstandig om maatregelen achter de hand te 

hebben als effecten tegenvallen. De gemeente 

kan dan haar beleid sneller bijstellen. 

Coalitieproject 1012

Het Coalitieproject 1012 is een project gericht 

op het doorbreken van de criminele infra-

structuur in het wallengebied. Uit onze eerste 

verkenning bleek dat het te vroeg was voor een 

groot evaluatieonderzoek. Veel van de deel-

projecten waren nog maar net begonnen.  

Een beperkt onderzoek vonden we wel nuttig. 

De gemeenteraad en stadsdeelraad Centrum 

hebben nadrukkelijk aangegeven bij dit ambi-

tieuze project de vinger aan de pols te willen 

houden. De vraag of de kwaliteit van de plannen 

en de informatie aan de raden goed genoeg is 

om grip te kunnen houden, leek ons daarom een 

onderzoek waard.

De conclusie is dat de plannen niet helder zijn. 

Zo is het onduidelijk hoeveel het zal gaan  

kosten en zijn de beleidsdoelstellingen vaag.  

De plannen maken niet duidelijk of alle com-

merciële activiteiten die gevoelig zijn voor 

criminele invloeden moeten verdwijnen.  

Daarnaast kan ook de informatievoorziening 

beter. In de voortgangsinformatie wordt veel 

informatie verschaft. Door het ontbreken van 

mijlpalen blijft echter buiten beeld of het pro-

ject op koers ligt. 

De rekenkamer veronderstelt in haar bestuurlijk 

rapport dat de gemeente vanuit een begrijpelijke 

behoefte aan flexibiliteit de kaders niet scherp 

formuleert. Het wel helder formuleren van 

kaders en het vervolgens regelmatig bijstellen, 

is een ander mogelijk antwoord. Die werkwijze 

maakt het proces beter navolgbaar en daarmee 

ook controleerbaar.
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Wat is er gedaan  

voor Amsterdam 

(stadsdelen)?

Opvolgingsonderzoek  

MFC Binnenhof

De rekenkamer gaat regel- 

matig na of eerdere aan- 

bevelingen zijn uitgevoerd. 

Stadsdeel Zuid (indertijd  

Zuider–Amstel) bleek met  

twee van de negen aan- 

bevelingen nog niet aan de  

slag te zijn gegaan. Maar er  

is wel veel gedaan om het  

exploitatie tekort van het  

multifunctionele centrum 

terug te dringen.

Bruggen slaan met  

buurtgericht werken

Met buurtgericht werken  

willen stadsdelen bruggen  

bouwen naar de burger. In het  

onderzoek is geïnventariseerd 

hoe de situatie nu is (een nul-

meting) en welke aanpak de 

stadsdelen volgen.

Vastgoedadministraties 

De stadsdelen bezitten vast-

goed ter waarde van tientallen 

miljoenen euro’s per stads- 

deel. Bij vier van de zeven 

stadsdelen was de vastgoed- 

administratie niet in orde,  

waardoor informatie ont-

breekt die van belang is voor 

exploitatie en beleidsvorming. 

De rapporten zijn te vinden op  

www.rekenkamer.amsterdam.nl 

Stadsdelen Amsterdam

Er is aan acht projecten gewerkt. Over drie projecten wordt pas in het begin van 2012  

gerapporteerd. Een aantal verkenningen zijn voorlopig afgerond met een intern document. 

Op een conferentie op 29 september van rekenkameronderzoekers noemde professor Frans 

Leeuw (directeur WODC) het ‘buurtgericht werken’ een voorbeeld van goed rekenkamer-

onderzoek. 

Buurtgericht werken 

Amsterdam wil door buurtgericht werken de 

sociale samenhang in buurten verbeteren en 

de veronderstelde vertrouwensbreuk tussen 

burger en politiek verminderen. Een belangrijke 

reden om buurtgericht werken op de agenda te 

zetten is de angst dat de fusie van de stadsdelen 

zou leiden tot een grotere afstand tussen burger 

en bestuur.

Het onderzoek laat zien dat bijna alle stadsdelen 

een vorm van buurtgericht werken kennen. 

Stadsdelen zijn het eens over wat ze willen. 

Burgers moeten zich bij hun buurt betrokken 

voelen en het vertrouwen in de overheid moet 

worden vergroot. Maar hoe moet dat? Over dat 

wat buurtgericht werken nu feitelijk is, ver-

schillen stadsdelen van mening. Soms ziet men 

het als een manier van werken waarbij samen-

werking met bewoners voorop staat. Soms 

wordt vooral de inhoud benadrukt. Dan gaat het 

bij buurtgericht werken om het “daadwerkelijk 

iets doen in de buurt”.

In het onderzoek wordt geconstateerd dat de 

financiële kaders onzeker zijn. Budgetten voor 

buurtgericht werken bestaan voornamelijk 

uit middelen uit de ‘oude’ wijkaanpak; andere 

budgetten zijn niet omvangrijk. Bezuinigingen 

maken de uitvoering lastig. 

Omdat buurtgericht werken nog in een startfase 

verkeert, is in dit onderzoek veel aandacht  

besteed aan methoden om de kloof tussen 

bestuur en burgers en tussen burgers onder-

ling vast te kunnen stellen. De ontwikkelde 

indicatoren zijn gebruikt om de stand van zaken 

in kaart te brengen. Het is de bedoeling om 

over een aantal jaren weer een inventarisatie te 

maken van de “kloof” om na te kunnen gaan 

in hoeverre de doelen van buurtgericht werken 

zijn gerealiseerd.
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Wat is er gedaan  

voor Zaanstad?

Handhaving openbare ruimte 

in Zaanstad 

Zaanstad wil ‘een leefbare,  

schone en veilige stad’ zijn. 

Toezicht en handhaving moeten 

daarbij helpen. In het onderzoek  

is nagegaan of de gemeente het  

handhaven van regels in de open-

bare ruimte goed heeft georga-

niseerd.

Opvolgingsonderzoek open-

bare ruimte in Zaanstad 

Regelmatig gaat de rekenkamer 

na of eerdere aanbevelingen zijn 

uitgevoerd. Dit jaar is aandacht 

besteed aan een onderzoek uit 

2008 over het onderhoud van de 

openbare ruimte. De aanbevelin-

gen bleken nog niet volledig te 

zijn gerealiseerd. Dat baart zorg 

omdat onderhoudsachterstanden 

weer dreigen op te lopen.

Wees scherp op werk

In Zaanstad gebeurt er veel aan 

re-integratie, maar het doel  

mensen aan het werk moet  

centraler staan in beleid en 

uitvoering. In de periode 2007-

2010 nam de uitstroom naar 

werk af van 40% naar 25%.  

Het toezicht van de gemeente op 

de re-integratie bedrijven is goed 

van opzet, maar de uitvoering 

kan beter. 

Pottenkijkersonderzoek 

In een pottenkijkersonderzoek 

wordt in de ambtelijke keuken 

gekeken door middel van  

gesprekken met ambtenaren.  

In Zaanstad is gesproken over 

de beleidsvelden cultuur erfgoed 

en monumenten en mobiliteit. 

Zaanstad

Voor Zaanstad stonden er vijf onderzoeksprojecten in de planning: één verkenning, één 

opvolgingsonderzoek en drie gewone onderzoeken. Aan één onderzoek (Aanleg en beheer 

van riolering) wordt in 2012 nog gewerkt. Handhaving in de openbare ruimte is in 2011 

uitgevoerd en gepubliceerd. 

Handhaving openbare ruimte

Tot de taken van handhaving behoren onder  

andere het toezicht houden op parkeerover-

tredingen, toezicht houden op verkeerd aan- 

geboden afval of hondenoverlast tegengaan.  

Het beoogde effect dat de gemeente Zaanstad 

wil bereiken is ‘een leefbare, schone en veilige  

stad’. Handhaving openbare ruimte moet 

daarbij helpen. Om vast te kunnen stellen of het 

goed gaat met de handhaving heeft Zaanstad 

het aantal processen-verbaal opgenomen in de 

prestatiedoelen. De gedachte daarbij is dat het 

uitdelen van boetes leidt tot minder meldingen 

van bewoners. Dat bewoners minder klagen 

omdat er minder problemen zijn is een beoogd 

effect. De precieze indicatoren voor effecten en 

prestaties wisselen echter jaarlijks.

In het onderzoek constateert de rekenkamer dat 

er minder overtredingen worden geregistreerd 

dan afgesproken, dat de pakkans bij afvalover-

tredingen laag is en dat het aantal meldingen dat 

burgers doen over afvalovertredingen hoger is 

dan beoogd was. Het gestelde doel ‘een leefbare, 

schone en veilige stad’ is nog niet bereikt. 

In de analyse in het bestuurlijk rapport wordt 

ingegaan op mogelijke oorzaken van de pro-

blemen bij handhaving. De conclusie is dat 

Zaanstad te weinig aandacht heeft voor de  

manier waarop burgers en bedrijven er toe 

gebracht kunnen worden om de regels na te 

leven. Pas als de factoren die het naleefgedrag 

beïnvloeden goed in kaart zijn gebracht, kun-

nen de doelen scherper en concreter worden 

geformuleerd. En ook dan pas kan goed worden 

vastgesteld waar de handhavers vooral op 

moeten letten. Andere aandachtspunten die in 

het rapport worden genoemd zijn de kwaliteit 

van de medewerkers, een goede registratie van 

gegevens en de communicatie over handhaving 

met burgers en bedrijven.
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